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Verksamhetsrapport 

Susanne Gullberg Brännström 
Social statistik och analys 
Enheten för Arbetsmarknad och utbildning 

 
 
 

Användarrådet för 
arbetsmarknadsstatistik 

 
Antal möten 
Två ordinarie möten har hållits under 2023. Den 8 juni och 9 
november. Dessutom hölls en workshop den 7 september kring 
den nya produkten Anställningar. Rådets ledamöter har också 
kallats till informationsträffar och andra möteskonstellationer 
under året gällande utvecklingen av den nya 
arbetsmarknadsstatistiken. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
De viktigaste frågorna som har behandlats på rådet handlar om 
progressionen i utvecklingen av arbetsmarknadsstatistiken. 

Rådet har fått avrapportering gällande progressionen, i arbetet 
med kombinerad insamling (införande av webbinsamling) i AKU 
inkl. resultat från pilotundersökningen som genomfördes. Rådet 
har också fått information om den länkning för att överbrygga 
tidsseriebrottet som uppkom i och med anpassningen till 
förändringarna i den nya ramlagen som började gälla 2021 i AKU 
som avslutades i oktober 2023. 

Det har också skett löpande dialog kring den pågående 
förändringen av arbetsmarknadsstatistiken som SCB genomför i 
linje med det förslag som lämnades i slutrapporten efter 
”Ämnesdesign Arbetsmarknad”, exempelvis den nya statistiken 
Anställningar och Lediga jobb och Rekryteringsbehov, LoR 
(tidigare En efterfrågeundersökning). Vid mötena har behov och 
synpunkter, diskuterats och fångats upp. 

Målbilden är att SCB, tillsammans med övriga SAM, ger 
samhället en sammanhållen och samanvändbar statistik om läget 
och utvecklingen på arbetsmarknaden, samt fångar de 
förhållanden som kännetecknar arbetsmarknaden på ett relevant 
sätt. 



2/2 
 

 
 
 
 

Vid varje möte under året har SCB informerat om SCB:s 
övergripande aktiviteter och lett diskussioner kring 
budgetunderlag, arbetsplan och verksamhetsplanering. 

 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Rådets synpunkter på förslag om utformningen av de nya 
produkterna Anställningar och Lediga jobb och 
rekryteringsbehov (LoR) har varit vägledande under det fortsatta 
arbetet. Även synpunkter på redovisningen av BAS har tagits i 
beaktande. Vid presentationerna av verksamheten på SCB i 
övrigt har det funnits utrymme för frågor, kommentarer och 
synpunkter. 

I rådet har det diskuterats inom vilka områden rådet vill bidra 
och på vilket sätt. Utifrån denna input har rådets agenda till viss 
del omformats, vilket lett till att input från rådet lättare kunnat 
tas in i utvecklingsarbetet av statistiken. 

 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
De föreslagna och genomförda ambitionssänkningarna, som 
främst realiserats genom neddragen utvecklingstakt för de nya 
produkterna, har diskuterats i rådet. 
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Verksamhetsrapport 

Guadalupe Andersson SSA/BL/BEF 
Lena Lundkvist SSA/BL/BEF 
Avdelningen för Social statistik och analys 

 
 
 

Användarrådet för 
befolkning, demografi och 
integration 

 
Antal möten 
Under år 2023 har Användarrådet för befolkning, demografi och 
integration haft tre möten. Ett extrainsatt digitalt möte den 31 januari 
med anledning av SCB:s ekonomiska läge och speciellt de regionala 
befolkningsframskrivningarna. Den 11 maj och den 29 november var 
det ordinarie möten, det förra delvis tillsammans med användarrådet 
för levnadsförhållanden och jämställdhet. Dessa möten var i SCB:s 
lokaler i Solna men några ledamöter valde att delta digitalt. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Under året har det varit fokus på den så kallade folkräkningen, och vad 
det skulle betyda för befolkningsstatistiken. Skatteverket har också fått 
ett uppdrag att öka antalet kontrollbesök och särskilt kontrollera vissa 
grupper som saknar giltigt uppehållstillstånd. Detta minskar 
övertäckningen i befolkningsstatistiken och att allt fler blir registrerade 
som utvandrar till okänt. 

Andra viktiga frågor, som rör hur statistiken ska presenteras i 
statistikdatabasen, är införandet av CKM och hur åldersindelningar ska 
förändras i samband med den höjda pensionsåldern. 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Den kritik som framkom med anledning av att de regionala 
befolkningsframskrivningarna inte publiceras årligen ledde till att SCB 
publicerade en rapport som beskriver skillnaden i utfall mellan de 
framskrivningar som gjort de senaste åren: Utvärdering av de regionala 
befolkningsframskrivningarna 2020–2022 (scb.se) 

https://www.scb.se/publikation/51867
https://www.scb.se/publikation/51867
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Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
Flera ledamöter var besvikna på att de regionala framskrivningarna 
bara ska publiceras var tredje år. Att namnstatistiken läggs ner gav 
också upphov till ett visst missnöje. 
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2023-12-14 
 

 
Jonas Olofsson 
SSA 

Verksamhetsrapport 
 
 
 
 
 
 

 

Användarrådet för 
demokratistatistik 
 
Antal möten 
Användarrådet för demokratistatistik har haft två möten under 2023, 
den 14:e april och den 23:e november. Båda mötena ägde rum i SCB:s 
lokaler i Solna strand. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
På vårens möte presenterades tankar inför de analysuppdrag som SCB 
levererade till regeringen i maj. I takt med att fler totalräknade 
valdeltagandeundersökningar publiceras finns det nya möjligheter att 
följa hur valdeltagandet utvecklas över tid. Även tidiga resultat från den 
Valundersökningen som Göteborgs universitet genomförde i samband 
med valet, samt dess insamling, presenterades på mötet. 

SCB informerade även hur vi går vidare med en 
partisympatiundersökning per år och att den ska genomföras i maj. 
Ytterligare en sak som lyftes på vårens möte var förslag på ändrad 
åldersindelning. Bakgrunden är den höjda pensionsåldern. Förslaget var 
att den nedre gränsen höjs till 69/70 år i stället för som nu 64/65 år. Ett 
enigt användarråd tyckte det var bättre att behålla nuvarande 
åldersindelning. 

På höstens möte presenterades Cell Key Method (CKM) som SCB har 
beslutat ska införas inom individstatistiken. Eftersom ingen 
genomlysning har gjorts avseende demokratistatistiken än så är det ett 
område användarrådet säkerligen får återkomma till 2024. 
Användarrådet ställde sig även positiv till att SCB gör en publikation 
inför Europaparlamentsvalet i juni 2024. Om möjligt skulle en sådan 
publiceras redan i april. Utöver det var även Brottsförebyggande rådet 
inbjudna att presentera resultat från Politikernas 
trygghetsundersökning (PTU). 

Därutöver har det på båda mötena pratats om SCB:s demokratidag som 
gick av stapeln i september. Planerna är att demokratidagen 2024 blir 
en helt digital tillställning. 
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Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
Från och med 2023 genomför SCB bara en Partisympatiundersökning 
per år. Användarrådet informerades om detta brevledes redan i 
december 2022. På vårens möte fick även användarrådet möjlighet att 
kommentera detta faktum. I övrigt har användarrådets synpunkter 
beaktats vid planering av verksamheten. 
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2023-12-2021 
 

Verksamhetsrapport 

Lena Sellgren, ordförande 
Användarrådet för ekonomisk statistik 

 
 
 
 

Användarrådet för 
ekonomisk statistik 

 
Antal möten 
Användarrådet för ekonomisk statistik har haft fyra möten under 
verksamhetsåret 2023: 10 februari, 15 maj, 27 september och 12 
december. Samtliga möten hölls fysiskt i SCB:s lokaler i Stockholm. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Nya statistiska enheter i månads- och kvartalsstatistik: 
Förändringar vid urvalsbytet sker fr.o.m. april 2023. Användarrådet 
önskar få återkoppling när publicerade siffror finns. 

Momsuppgifter i PVI och upplägg för Industrins orderingång och 
kapacitetsutnyttjande: SCB presenterade studie om att ersätta 
direktinsamling med omsättning beräknad från momsdeklarationer för 
små och medelstora företag. Användarrådet ställer sig positiva till att 
framtida publicering av statistiken baseras på stora företags inlämnade 
uppgifter och att SCB endast publicerar aggregat för totala industrin. 

Nya metoder för kedjning och säsongrensning i NR: Nya IT-verktyget 
NR-FIBER medför att det gamla säsongrensningsverktyget ersätts med 
X12 i SAS. Användarrådet värdesätter att SCB även tittar på Pyton och R. 

Allmän översyn NR 2024: Den nya statistiken kan inte brytas ned på 
hushållstyper som i HUT. Detta behövs dock inte för NR eller KPI. 
Användarrådet anser att nedbrytningen på hushållstyper i HUT är viktigt 
för andra syften samt att det är viktigt att uppgifter finns i tid. 

 
BAS som källa i NR i stället för AKU: Rekommendationen är att NR 
går över till att använda BAS som källa för antal sysselsatta. 
Användarrådet påtalade att tidsserierna i NR liksom metoden för 
beräkning av arbetade timmar måste ses över. 

 
Ekonomisk statistik på kvartal och användning i BNP: Målet är att 
ESK ska användas i kommande allmän översyn av NR. Användarrådet 
anser att totala näringslivet och avdelningsnivå är intressant för 
regelbunden användning. Branschgrupper kan användas i fördjupningar. 
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Ny design Utrikeshandel med varor: EU:s målsättning om 
mikrodatautbyte realiserades 2022. Asymmetrier uppstår när ett lands 
rapporterade utförsel inte har samma nivå som motpartens rapporterade 
införsel. Ytterligare källor till diskrepanser är valuta, hantering av 
revideringar och leverans av data till hubben innan deadline. Rådet var 
oroad över att statistikens kvalitet riskerar att bli lidande av övergången 
och önskade mer information vid framtida möten. 

 
Övergång till COICOP 2018 och nytt basår för KPI: Eurostat har 
beslutat att COICOP 2018 ska implementeras i HIKP fr.o.m. januari 2026. 
SCB har beslutat att göra motsvarande klassificeringsbyte för KPI. 
Samtidigt görs basårsbyte till 2020. Användarrådet motsatte sig inte 
förslaget att upphöra med publicering av vissa index som t.ex. de s.k. 
riksbanksgrupperna. Däremot poängterade man att man har ett starkt 
önskemål att få huvudgrupperna i KPI tillbakaräknade till 1980. 

 
Lägesrapportering SNA (System of National Accounts): Revidering 
av SNA och Betalningsbalansens manual Balance of Payments Manual 
samordnas. Vissa förändringar påverkar beräkningarna av BNP/BNI, 
sparandet eller nationalförmögenheten medan andra delar påverkar 
endast analytiska delar (sattelitkonton). 

Möte med externa användare – bygga relationer med externa 
användare: Användarrådet ställer sig frågande till vad är det för 
ytterligare dialoger som SCB behöver som inte finns idag. 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Användarrådet anser att SCB är lyhörda för synpunkter och önskemål om 
information inom specifika områden. Under 2023 har rådet haft 
önskemål om information om utrikeshandel, BNP-indikatorn och 
säsongsrensning, övergången till COICOP samt byte från AKU till BAS. 

 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
SCB får inga extra medel för nya krav från EU. Det ansträngda 
budgetläget har tvingat SCB till ambitionssänkningar för vissa produkter 
och minskad analys på vissa områden. SCB har organisatoriskt 
genomfört en sammanslagning av två enheter och av två sektioner. 

Användarrådet har under en längre tid påpekat problematiken till följd 
av ett alltmer ansträngt budgetläge. Tillförlitlig statistik med obruten 
historik är avgörande för bra ekonomisk analys och välgrundade beslut. 
Statistik med hög kvalitet och tillförlitlighet är mycket viktigt för 
samhället i stort. Användarrådet anser därför att SCB måste tillföras de 
resurser som krävs för att utveckla sin verksamhet för att möta ökade 
krav från användare och från EU/Eurostat på ett effektivt sätt. 
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Elin Stendahl 
Ekonomisk statistik och analys 

Verksamhetsrapport 
 
 
 
 
 
 

 

Användarrådet för FoU- 
statistik 
 
Antal möten 
Användarrådet för FoU-statistik har hållit två möten under 2023, den 9 
maj samt den 27 november. Utgångspunkten har varit att mötena hålls 
på plats i SCB:s lokaler i Solna, dock har möjlighet funnits för 
ledamöter att delta på distans då inte alla är lokaliserade i Stockholm. 

 
 
De viktigaste frågorna som behandlats 
En av de viktigaste frågorna som behandlats under året är 
implementeringen av den nya statistiska enheten företag. Under vårens 
möte diskuterades vilka behov som finns kring den nationella 
publiceringen kopplats till förändringen. Vid höstens möte hade 
resultat publicerats och en rapport om effekterna av profileringen på 
statistiken presenterades av SCB. En diskussion hölls kring behovet av 
ytterligare kommunikationsinsatser av SCB. 

Kommande och genomförda förändringar i undersökningarna kopplade 
till forskning och utveckling har presenterats för användarna. Det har 
dels handlat om metodförändringar i undersökningen Statens anslag 
till forskning och utveckling, dels om ny undersökningsdesign i delar av 
undersökningen Forskning och utveckling i Sverige. 

För undersökningen Forskning och utveckling i Sverige utreder SCB 
möjligheten att ersätta undertryckning genom p%-regeln med EZS- 
metoden för att undvika att röja information om enskilda företag. 
Metoden som innebär att brus adderas på mikronivå innebär ökad 
osäkerhet i skattningarna men gör det möjligt att publicera mer data 
(då uppgifter inte längre skulle behöva undertryckas). Frågan 
diskuterades utifrån vilka behov användarrådet har av att få tillgång till 
mer data än vad som kan publiceras i dagsläget. Det gav även 
användarrådet möjlighet att ställa frågor och dryfta sina eventuella 
farhågor. 

I och med den nya EU-förordningen för den ekonomiska statistiken som 
trädde i kraft 2021 ska total FoU-personal i rapporteringen till Eurostat 
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inkludera såväl intern som extern personal. Tidigare har den externa 
personalen inte räknats med i den totala personalen för Sverige. Då 
uppgifter om extern personal har lägre tillförlitlighet än uppgifter för 
den interna personalen kommer OECD fortsatt att använda intern 
personal som sin huvudsakliga indikator. Även SCB kommer fortsatt att 
redovisa intern och extern personal separat. Konsekvenserna av detta 
diskuterades med användarrådet då internationella jämförelser är ett 
viktigt användningsområde för många av ledamöterna. 

 
 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Användarrådet har inte lämnat några synpunkter som lett till större 
förändringar. 

 
 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
Användarrådet har inte diskuterat några neddragningar eller 
prioriteringar. 
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Karin Hansson, sekreterare 
Enheten för kommunikation 

Verksamhetsrapport 
 
 
 
 
 
 

 

Användarrådet för 
kommunikation 
 
Antal möten 
Under året har tre möten hållits: 

• 8 februari 
• 27 april 
• 27 oktober 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
• Vidareförmedlare av SCB:s statistik: 

o Vilka kan vara extra viktiga vidareförmedlare för SCB? 
o Hur kan SCB öka nyttan för er som är (potentiella) 

vidareförmedlare? 
o Hur kan SCB stötta för att ni ska vilja/kunna använda 

SCB:s bättre för era syften? 
• SCB på Linkedin: 

o Hur arbetar ni med LinkedIn för att nå era 
organisationers expertanvändare/målgrupper? 

o Vad har ni för tips till SCB hur vi kan utnyttja 
LinkedIn? 

• Statistikdagen - nytt koncept ersätter Statistikforum: 
o Vad skulle ni vilja ta med er hem efter en innehållsrik 

Statistikdag? 
• Kunskapslyft om barns rättigheter – seminarium planeras: 

o Har ni synpunkter på innehåll och genomförande? 
o Har ni tips på myndigheter eller organisationer som 

förfogar över relevant statistik som belyser barns 
livsvillkor? 

o Har ni tips på relevanta seminarieserier eller etablerade 
arenor att nyttja? 

• Bygga relationer med externa användare – planering 
pågår: 

o SCB vill etablera relationer och nätverk på en högre 
nivå än idag inom utvalda expertanvändares 
organisation. Syftet är att presentera bredden av SCB:s 
statistik och öka användarnas kunskap om den. 
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o Vi vill också föra dialog om hur användarnas framtida 
behov och önskemål kan bemötas av SCB:s utbud. 
Målet är att detta ska leda till fler kvalificerade uppdrag 
och samarbeten. 

o Vad är era tankar och förslag om detta? 
 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Diskussionerna har gett kommunikationsenheten (och andra 
avdelningar eller enheter som har medverkat) många idéer och uppslag 
som tas med i arbetet. 
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Verksamhetsrapport 

Johan Lindberg och Helena Månsson 
Avdelningen för social statistik och analys 

 
 
 
 

Användarrådet för 
levnadsförhållanden och 
jämställdhet 

 
Antal möten 
Under 2023 har två möten hållits: 11 maj och 9 november. Båda mötena 
hölls fysiskt på plats i SCB:s lokaler i Solna, med möjlighet att delta via 
länk. Mötet den 11 maj var ett gemensamt möte med användarrådet för 
befolkning, demografi och integration. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Användarrådet har fått information om SCB:s arbete med att 
implementera en ny metod för statistisk röjandekontroll, CKM (cell key 
method). Metoden används i frekvenstabeller i BAS (undersökningen 
om befolkningens arbetsmarknadsstatus) och från och med nästa år i 
inkomststatistiken. Användningen av CKM kommer successivt att 
byggas ut, och planen är att metoden ska tillämpas i all registerbaserad 
individstatistik. 

 
SCB har redogjort för det fortsatta arbetet med regeringsuppdrag dels 
om ekonomisk jämställdhet bland kvinnor och män med 
funktionsnedsättning, dels att utveckla ett registerbaserat mått av 
funktionsnedsättning (avseende personer som har minst en insats 
relaterad till funknedsättning). 

 
Användarrådet har även informerats om och fått möjlighet att ta 
ställning till SCB:s arbete till följd av de ändrade åldersgränserna i 
pensionssystemet. I arbetsmarknads- och inkomststatistiken har beslut 
fattats och vid publiceringen som avser år 2023 höjs gränsen för 
förvärvsarbetande från 64 till 65 år. I andra produkter finns en gräns 
mellan 64/65-år som inte är direkt kopplad till regelverket för pension, 
till exempel befolkningsstatistiken eller ULF-undersökningen, och 
dessa gränser diskuterades. I diskussionen framkom att det inte fanns 
några invändningar att ändra till ”rena” tio-årsklasser 0–9, 10–19 osv i 
de tabeller som nu börjar med 0–5, 5–15 osv. 
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Användarrådet har därtill fått information om insamlingen till Barn- 
ULF (barns levnadsförhållanden) som har genomförts under hösten och 
vars resultat kommer att presenteras i mars 2024. Undersökningen om 
boendeutgifter kommer att genomföras under nästa år, med 
insamlingsstart i januari. 

 
 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
I samband med presentationer av verksamheten har det funnits 
utrymme för ledamöterna att komma med frågor, kommentarer och 
synpunkter. Det har inte framkommit synpunkter under året som lett 
till större förändringar av SCB:s verksamhet. 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
SCB har informerat om behovet att prioritera ner vissa delar av 
verksamheten av ekonomiska skäl, och att vissa undersökningar som en 
följd av detta kommer att bli intermittenta. 

I övrigt har inte diskussion kring neddragningar eller prioriteringar 
inom statistikproduktionen förekommit under året. 
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Karin Hedeklint 
Ekonomisk statistik och analys 

Verksamhetsrapport, 
version 1.0 

 
 
 
 
 
 

Användarrådet för statistik 
över mark och bebyggelse 
 
Antal möten 
Rådet har haft två möten under året, den 21 mars och den 3 
oktober. Båda mötena ägde rum i SCB:s kontorslokal i Solna 
strand, med några deltagare via Skype-länk. 

 

Frågor som har diskuterats 
Inför varje möte har SCB skickat ut lägesrapporter avseende 
statistiken över markanvändning, fastigheter, bostäder och 
byggande, samt hushåll och boende. Enligt ledamöterna 
innehåller rapporterna relevant och intressant information, som 
ofta sprids vidare inom organisationerna. Under mötena finns tid 
att kommentera och ställa frågor om innehållet i rapporterna. 

Användarrådet har diskuterat och lämnat synpunkter på följande 
specifika frågor på mötenas dagordning: 

• Prioriteringar för SCB:s statistik över markanvändning 
och bebyggelse. Föredragande: SCB 

• SCB:s index för byggande och entreprenad. 
Föredragande: SCB 

• Nationella marktäckedata (NMD). Vilka behov fyller 
NMD idag och hur ser framtiden ut? Föredragande: 
Naturvårdsverket 

• Grunddatadomän och digitalisering. Föredragande: 
Lantmäteriet och SCB 

• House Price Statistics, statistik enligt EU-förordning. 
Föredragande: SCB 

• U-space och drönartrafikens inverkan på mark och 
bebyggelse. Uppdrag till Transportstyrelsen i nära dialog 
med Luftfartsverket och Boverket. Föredragande: 
Boverket 

• Uppdrag att ta fram underlag för ökat småhusbyggande. 
Föredragande: Boverket 

• Förslag till ändring av den europeiska statistiklagen 
(223/2009). Föredragande: SCB 
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Rådet har även informerats om: 
• SCB:s övergripande prioriteringar, strategi och 

utveckling. 
• Målbild för SCB:s uppdragsverksamhet. 
• SCB:s roll i Sveriges ordförandeskap för EU. 
• SCB:s närvaro i media. 
• Ny kontorslokal i Örebro. 
• Förändringar i SCB:s ledning, ny biträdande 

generaldirektör. 
• SCB i budgetpropositionen 2024. 
• Resultat från Peer Review, internationell granskning av 

statistikverksamheten. 
• Statusrapport om ändringar i statistikförordningen. 
• Aktuella kurser, seminarier och föredrag i SCB:s regi. 

Diskussion om SCB:s arbete och prioriteringar 
De presentationer som SCB har genomfört har syftat till att 
förklara och informera om SCB:s statistik, samt att samla in 
förslag på hur statistiken kan förbättras. Under 2023 har 
användarrådet lämnat följande synpunkter och förslag på SCB:s 
statistik: 

• SCB bör värdera de nationella statistikbehoven högre, i 
arbetet med verksamhetsanalys och prioriteringar. Idag 
prioriteras statistik med EU-krav. Inte minst de lokala och 
regionala myndigheterna är beroende av bra 
faktaunderlag för sina beslut. Kostnaden för statistiken 
riskerar att skjutas över på regioner och kommuner. 

• Det har varit för mycket intern process i SCB:s 
prioriteringsarbete. Användarrådet hade gärna varit mer 
inblandat. 

• Kritik mot att SCB ska sluta producera flera 
uppdragsindex som är viktiga för bygg- och 
fastighetssektorn. 

• Önskemål om översyn av SCB:s metod för mätning av 
påbörjade bostäder. Istället för lämnade startbesked, 
skulle påbörjat byggande kunna mätas. 

• Önskemål om geokodade befolkningsdata, för mätning av 
befolkningens tillgänglighet till grönområden. 

• Önskemål om tätare uppdatering av byggkostnadsindex. 
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2023-12-18 
 

Verksamhetsrapport 

Annika Damm, Johanna Takman och Ylva Andrist Rangel 
Avdelning för Ekonomisk statistik och analys 

 
 
 
 

Användarrådet för miljö 
och miljöräkenskaper 

 
Antal möten 
Under 2023 höll användarrådet två möten, den 2a maj och den 19e 
oktober. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Under året har SCB informerat användarrådet om aktuella frågor på 
myndigheten. Bland annat gällande SCB:s arbete med att effektivisera 
granskningsprocessen och fortsatt information om myndighetens 
arbete med effektivisering under 2023. SCB har också informerat 
användarrådet om hur arbetet fortskrider inom respektive område, 
växtnäringsstatistiken och miljöräkenskaper. 

Växtnäringsstatistik (statistikområdet Gödselmedel och kalk) 

Den löpande produktionen inom växtnäringsstatistiken har fortgått 
enligt plan, trots ett ansträngt läge p.g.a. personalbrist. Statistik 
avseende 2022 från den intermittenta urvalsundersökningen om 
gödselmedel och odlingsåtgärder publicerades i juni respektive 
november. Ett så kallat positivt samordnat urval med 
skördeundersökningen har gjorts för att öka möjligheten till fördjupad 
analys. Resultat avseende kväve, fosfor, kalium och svavel från den 
årliga totalundersökningen om försålda gödselmedel publicerades i 
april. Rådet informerades om att SCB får ett ökat antal förfrågningar 
om mängder försålda produkter gödselmedel. Dessa uppgifter togs 
tidigare fram och publicerades av Jordbruksverket, men detta upphörde 
efter referensåret 2018/2019. SCB har svårt att tillgodose detta 
användarbehov fullt ut p.g.a. resurs- och personalbrist. 

Användarrådet informerades om att medel hade äskats i 
budgetunderlaget för 2024–2026 för att genomföra en ny undersökning 
om skörderester under 2024, men ingen finansiering har erhållits. 

Inom EU-samarbetet har det varit mycket arbete med att ta fram en 
genomförandeförordning för växtnäringsstatistiken under den nya EU- 
förordningen SAIO (om statistik över insatsvaror och produktion i 
jordbruket). SCB har bidragit till detta arbete genom att ingå i en 
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diskussionsgrupp, ledd av Eurostat, som har haft månatliga möten 
under året. 

Vid mötet i oktober informerades rådet om att SCB beviljats EU-bidrag 
(grant) för utvecklingsarbete inom växtnäringsområdet. Projektet löper 
över tre år och syftar till att förbereda och anpassa 
växtnäringsstatistiken för rapportering enligt SAIO. Inom ramen för 
detta kommer bland annat uppdaterad statistik om skörderester tas 
fram under 2024–2025. Rådet fick se hur frågeformuläret såg ut vid den 
senaste undersökningen som genomfördes 2012. Ledamöterna fick i 
uppdrag att fundera över sina eventuella nya statistikbehov gällande 
skörderester, för att SCB ska kunna göra eventuella justeringar i den 
kommande undersökningen. 

Miljöräkenskaper 

Under 2023 har miljöräkenskaperna fortsatt arbetet med att ta fram 
statistik i enlighet med statistikförordningen för miljöräkenskaper (EU 
förordning 691/2011) som omfattar: Lufträkenskaper, materialflöden, 
miljöskatter, miljöskyddskostnadsräkenskaper, energiräkenskaper och 
statistik över miljösektorn. Utöver det som ligger under förordningen 
tar miljöräkenskaperna också fram officiell statistik om exempelvis 
konsumtionsbaserade utsläpp, kvartalsutsläpp och miljömotiverade 
subventioner, vilket rådet har informerats om under året. 

Användarrådet har även informerats om att EU-förordningen för 
miljöräkenskaper håller på att uppdateras med tre nya moduler: 
skogsräkenskaper, miljömotiverade subventioner och 
ekosystemräkenskaper. Användarrådet har fått komma med synpunkter 
kring statistikbehov de ser inom dessa nya områden. Även behov och 
utveckling av fjärranalys har diskuterats, främst för att kunna möta nya 
krav inom rapportering av ekosystemräkenskaper. 

Under 2023–2024 har miljöräkenskaperna ett regeringsuppdrag i 
samverkan med Naturvårdsverket för att mäta exportens klimateffekt. 
Rådet har getts möjlighet att lämna synpunkter på arbetet och komma 
med input. Vidare har SCB berättat om några av de anslagsnära 
uppdragen som genomförs gällande multi-regionala input-output- 
modeller för att kunna beräkna regionala konsumtionsbaserade utsläpp 
och miljöindikatorer åt Boverket. Användarna har även informerats om 
en förändring av publiceringsdatum för materialflödesstatistiken. 

Under mötet i oktober gav Miljöräkenskaperna en presentation om 
potentiellt miljöskadliga subventioner. Vid presentationen lyftes 
kopplingen till ECR (effective carbon rates), vilket publicerades för 
första gången under året av miljöräkenskaperna som en del av 
statistiken om miljöskatter. 
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Övrigt 

Vid mötet i maj var Rymdstyrelsen inbjudna för att förberätta om 
satellitdata och dess potential för miljöstatistik och 
indikatoruppföljning. Vid mötet i oktober höll Naturvårdverket en 
presentation om förslaget till nytt markdirektiv för EU. 

 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Under 2023 bidrog användarrådet med värdefulla synpunkter gällande 
kommunikation, nedbrytningar av statistiken, statistikens 
överensstämmelse med andra statistikprodukter samt analys- och 
statistikbehov utifrån omvärldshändelser. Flera ledamöter lyfte behovet 
av samordning kring arbetet med den nya konventionen för global 
mångfald, naturrestaureringsförordningen och det pågående arbetet 
med ekosystemräkenskaper. 

 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
Behov av prioriteringar inom satellitdata diskuterades under 
användarrådet i maj 2023. Om det ska vara möjligt att rapportera på 
finaste nivå finns behov av nationella marktäckedata, men här är 
finansieringsfrågan osäker. 

Vid både vår- och höstmötet diskuterades framtagande av statistik på 
finare nivå från bland annat undersökningen om gödselmedel och 
odlingsåtgärder 2022 för användning inom utlakningsberäkningar. 
Ansvaret för frågan ligger främst hos HaV, och någon beställning till 
SCB av detaljerad statistik av det slaget har inte gjorts ännu. 

Under mötet i oktober diskuterades att majoriteten av myndigheterna 
känner av att neddragningar kommer påverka verksamheterna under 
2024. 
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2023-12-11 
 

Verksamhetsrapport 

Catarina Nordström 
Avdelningen för social statistik och analys 

 
 
 
 

Användarrådet för regional 
statistik 

 
Antal möten 
Användarrådet för regional statistik har under 2023 haft två möten, den 
9 maj samt den 19 oktober. Det första mötet genomfördes som ett 
fysiskt heldagsmöte på SCB:s kontor i Solna och det andra via Teams. 

 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Rådet har informerats om statistikprodukten Befolkningens 
arbetsmarknadsstatus (BAS). Syftet med BAS är att beskriva 
arbetsmarknadsläget och utveckling över tid på den svenska 
arbetsmarknaden utifrån sex arbetsmarknadsstatusar som sätts 
hierarkiskt. Statistiken redovisas för månad, kvartal och år och ersätter 
den registerbaserade arbetsmarknadsstatistiken (RAMS). 

Jimmy Lindahl, Linköpings kommun och Marcel Moritz, Huddinge 
kommun berättade om och visade hur respektive kommun visualiserar 
statistik på deras hemsida med efterföljande diskussioner. 

Anders Elias, Aelia Consulting AB, presenterade olika sätt och 
möjligheter att visualisera öppna data. Anders arbetar som datastrateg i 
Stockholms stad, men driver även företaget Aelia Consulting AB som är 
inriktad på utbildning och rådgivning inom öppna data och generativ 
AI. I presentationen visades metoder för datainsamling, programmering 
och bearbetning av öppna data samt hur generativ språk-AI kan 
användas i arbetet. 

Rådet har informerats om SCB:s pågående arbete med mobilnätsdata 
och vad det kan möjliggöra för analyser. SCB har sedan 2020 ett avtal 
med Telia och exempel på data som SCB tillhandahåller från Telia är 
aktiviteter per timme på flera spatiala upplösningar. Utifrån bland 
annat mobilnätsdata publicerade SCB en kort analys i augusti där 
dagliga resmönster kopplat till segregation undersöktes. 

Enhetschefen har på båda mötena informerat om SCB:s övergripande 
aktiviteter. Övriga chefer, medarbetare och rådsmedlemmar har 
informerat om aktuella frågor inom relevanta statistikområden. 
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Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
Rådet har som uppgift att bevaka den regionala dimensionen inom 
många olika ämnesområden. Rådet kan därmed framföra förslag och 
önskemål till SCB och till andra användarråd. Eventuella synpunkter tas 
med in i den löpande verksamheten, men att följa upp vilka som har lett 
till större förändringar är inte möjligt eftersom större förändringar 
oftast sker med påverkan från olika forum. 
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Paula Kossack 
SSA/AU 

Verksamhetsrapport 
 
 
 
 
 
 

 

Användarrådet för 
utbildningsstatistik 
 

Användarrådet för utbildningsstatistik är ett myndighetsgemensamt 
användarråd för Centrala studiestödsnämnden, Skolverket, 
Universitetskanslersämbetet och SCB. Ordförandeskapet roterar mellan 
myndigheterna. 

Från SCB deltar sektionerna för kompetensförsörjning och arbetsmiljö 
samt sektionen för utbildningsstatistik. 

 

Antal möten 
Vårmöte 2023-04-18, ordförande och värd: UKÄ 

Höstmöte 2023-11-29, ordförande och värd: CSN 

De viktigaste frågorna som behandlats 
Båda användarrådsmötena präglades av den systematiska 
genomgången av den officiella statistik som påbörjades hösten 2022. 

 
Vårmötet 
På vårmötet hade vi en systematisk genomgång av officiell statistik 
kring övergången till vidare studier och till arbetsmarknaden samt kring 
studieskulder och inbetalning av studiestöd. 

Inför mötet hade vi bett om en beskrivning av vad sådan statistik 
används till och om kortfattade synpunkter på statistiken. 

På mötet återkopplade alla fyra myndigheter på de inkomna 
synpunkterna och dessa diskuterades av ledamöterna. 

 
Höstmötet 
På höstmötet hade vi en systematisk genomgång av officiell statistik 
om barn, elever, registrerade och deltagare (inklusive nybörjare men 
inte sökande och antagna). I ämnet ingår även officiell statistik om 
utbetalning och beviljning av studiestöd. 

Inför mötet hade vi bett om en beskrivning av vad sådan statistik 
används till och om kortfattade synpunkter på statistiken. 
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På mötet återkopplade alla fyra myndigheter på de inkomna 
synpunkterna och dessa diskuterades av ledamöterna. 

 

Användarrådets synpunkter som lett till större 
förändringar 
På användarrådet hösten 2022 gjordes en genomlysning av officiell 
statistik om pedagogisk personal. Utbildningsdepartementet efterlyste 
statistik om lärare är kvar inom yrket eller om de lämnar yrket. 
Sektionen för utbildningsstatistik har som ett svar på det under 2023 
utvecklat registerbaserad statistik om lärare utanför yrket 
(www.scb.se/UF0551). Statistiken kommer uppdateras vartannat år. 

På samma möte lyfte IFAU sitt behov av att kunna koppla ihop lärare 
och elev i statistikregistren, bland annat för att kunna utvärdera 
satsningar på lärare. Vid en återrapportering av ett regeringsuppdrag 
om mängden undervisning på distans våren 2023 kunde sektionen för 
utbildningsstatistik informera Utbildningsdepartementet om att 
uppgifter finns i skolornas IT-system. Det resulterade i ett 
regeringsuppdrag att undersöka förutsättningarna för att hämta nya 
skoldata (bland annat koppling lärare-elev) direkt från IT-system för 
skoladministration. 

På mötet våren 2023 gjordes en genomlysning av officiell statistik om 
bland annat övergång från studier till arbetsmarknaden. Flera 
ledamöter lyfte möjligheten att ta fram snabbare statistik med hjälp av 
SCB:s Befolkningens arbetsmarknadsstatus BAS. Som en följd av det 
har sektionen för utbildningsstatistik under 2023 genomfört en 
förstudie för att undersöka i vilken omfattning BAS kan ersätta 
enkätundersökningarna om inträdet på arbetsmarknaden. 

På mötet hösten 2023 gjordes en genomlysning av officiell statistik om 
bland annat befolkningens studiedeltagande. Sektionen för 
utbildningsstatistik planerar utifrån inkomna synpunkter en viss 
modernisering av produkten under 2024. 

 

Diskussion kring neddragningar och prioriteringar 
På användarrådet hösten 2022 diskuterades en bruttolista av analyser 
som sektionen för utbildningsstatistik planerade för 2023. Vid 
fastställandet av analysplanen för 2023 har stor hänsyn tagits till 
ledamöternas behov av analyser. 

 

Övrigt 
Vi vill skicka med att ledamöterna anmärker på SCB:s webbplats. Det är 
svårt att hitta. Det leder till att statistik som finns ändå inte kommer till 
användning. 

http://www.scb.se/UF0551
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